
O prvním lednovém víkendu roku 2019 spouští �eská spole�nost ornitolo-
gická zbrusu nový program Pta�í krmítka , ve kterém se široká ve�ej-
nost m��e zapojit do s�ítání pták� na krmítku. A�koli se jedná o v�decký 
výzkum, zapojit se do n�j m��e úpln� ka�dý bez p�edchozích zkušeností. 
Není to v�bec t��ké a ješt� se u toho pobavíte, ani� byste opustili teplo 
svého domova!

Na co se m��ete t�šit?
• stanete se sou�ástí výzkumu s�ítání pták� na krmítkách;
•  dostanete zajímavé materiály o ptácích navšt�vujících krmítka a jejich krmení;
• za ú�ast získáte certi� kát s�pro� lem vašeho krmítka;
• bude vás to bavit!

Pro� s�ítat?
Na krmítku máte ptáky doslova na dosah, a m��ete se tak nau�it rozeznávat ne-
jen jednotlivé druhy, ale u n�kterých i pohlaví. Ruch na krmítku je také p�íle�i-
tostí pro po�ízení dokonalých fotogra� í. A velkou roli m��e sehrát i v �ivot� d�tí, 
kterým pravidelná pé�e o krmítko pomáhá vybudovat kladný vztah k p�írod�.

Pozorování pták� navšt�vujících krmítka nám pom��e nalézt odpov�� na 
�adu otázek o stavu pta�ích populací a jejich prom�nách v�zimním období. 
To však vy�aduje velké mno�ství nasbíraných údaj�, které získáme jen s�vaší 
pomocí. S�ítat budeme ji� od pátku (v roce 2019 to bude 4. ledna), zapojit se 
tak mohou i školní t�ídy, kluby �i mate�ské školy.

Jak se zú�astnit?
Je to jednoduché. P�ipravte si krmítko a pravideln� ho zásobujte kvalitní po-
travou. Za�ít m��ete hned! Jen tak si m��ete být jisti, �e si ptáci zvyknou vaše 
krmítko navšt�vovat. Nezále�í na tom, zda je vaše krmítko umíst�no v�zahrad�, 
na balkon� �i na parapetu okna.

Kdykoli v pr�b�hu prvního lednového víkendu (v roce 2019 tedy 
4.–6.� ledna) pozorujte po dobu jedné hodiny své krmítko a zapisuj-
te nejvyšší po�et sou�asn� pozorovaných jedinc� od ka�dého druhu. 
Nezapome�te nám poslat výsledky svého pozorování nejpozd�ji do 
15.�ledna 2019!

Údaje m��ete zadávat online na stránkách programu krmitka.birdlife.cz 
�i do papírových formulá��, které budou na webu voln� ke sta�ení. Pokud se 
do programu p�ihlásíte p�edem (registrace bude spušt�na v�pr�b�hu prosince), 
veškeré materiály získáte v�elektronické podob� p�ímo do e-mailu.

Pro� je vaše ú�ast d�le�itá?
• jen s�vámi získáme dostatek údaj� o po�tech pták� na krmítkách;
•  získané údaje m��eme dále zpracovávat a odhadovat po�ty pta�ích druh� 

v�prost�edí, ve kterém s�ítáte;
• zpracované údaje mohou odhalit zajímavé podrobnosti o chování a rozší-

�ení zimujících pták�, o kterém toho zatím víme velmi málo.

Vše pot�ebné najdete na krmítka.birdlife.cz.

Zimní p�ikrmování pták�
S�p�íchodem chladných dn� mají ptáci výrazn� zhoršené podmínky pro p�e�ití. Po-
kud se budete dr�et n�kolika zásad, m��ete jim p�ikrmováním významn� pomoci. 
Musíte mít na pam�ti, �e umíst�ním krmítka na svou zahradu �i balkon (i parapet 
okna) na sebe berete velkou zodpov�dnost. Ptáci tvo�í tukové zásoby p�edevším 
v�druhé �ásti dne. P�i rozhodování, kde se p�ed nocí nakrmit, po�ítají také s vaším 
krmítkem, a�pokud v�n�m bude potrava chyb�t, m��e být ji� pozd� shán�t ji n�kde 
jinde. Pokud se tedy rozhodnete ptáky p�ikrmovat, m�li byste to d�lat pravideln�.

JAK SPRÁVN� P�IKRMOVAT 

• Krmíme od listopadu do b�ezna.
• Mno�ství potravy p�izp�sobujeme aktuálnímu po�así. Více krmiva podává-

me za mraz� a vysoké sn�hové pokrývky.
• Krmítko umístíme alespo� 1,5 m nad zemí, ideáln� na záv�trné a nerušené 

místo.
• Potrava musí být v�dy chrán�na p�ed sn�hem a dešt�m.
• Krmení pravideln� dopl�ujeme a krmítko �istíme od trusu a slupek.
• Nikdy nekrmíme plesnivým �i jinak zka�eným krmivem. Vhodné potraviny 

z naší kuchyn� jsou nap�. neslaná va�ená rý�e a brambory, strouhaná mrkev, 
vlo�ky, syrové maso nebo l�j. Nikdy nedáváme ko�en�né, solené, uzené 
�i p�epálené kuchy�ské zbytky!

• Pozor na sklen�né plochy v blízkosti krmítka. Ptáci do nich mohou nará�et 
a vá�n� se poranit �i zabít. Zabezpe�íme je záclonami nebo nálepkami.

• �ím rozmanit�jší potravu v krmítku nabídneme, tím více druh� pozorujeme.  
• Nezapomínejme na pítko! I v zim� ptáci pot�ebují vodu.

Jak vybrat krmítko
Nejb��n�jším zp�sobem p�ikrmování pták� je sypání potravy na klasická 
d�ev�ná krmítka. D�evo je ur�it� vhodn�jší materiál ne� kov, který namrzá 
a�klou�e, m��eme ale pou�ít i�krmítka plastová, která se navíc dob�e �istí. 
Designová plastová krmítka z kvalitního plastu zakoupíte nap�. u �eské spo-
le�nosti Plastia na www.plastia.eu. 

Potrava v krmítku musí být chrán�na p�ed 
vlhkostí – krmivo zvlhlé dešt�m nebo 
sn�hem se rychle kazí. Krmítko má proto 
mít st�íšku, která o n�kolik centimetr� 
p�esahuje základnu. Ta má být dostate�-
n� velká (alespo� 20�× 20 cm), aby se na ní 
ptáci p�íliš netísnili a�vešly se sem i�v�tší druhy, 
jako je kos.

V�místech, kam nechodíte denn�, jako jsou zahrádky 
u chat a�chalup, je výhodné samonásypné krmítko. 
P�i dostate�né velikosti zajistí, �e zde bude stále zá-
soba potravy i�po n�kolik týdn�. Praktická jsou i kr-
mítka tubusová, která dob�e chrání potravu p�ed 
zne�išt�ním. Navíc se zde ptáci p�íliš nepotkávají 
a minimalizuje se tak p�enos infekcí. 

Kdo nemá zahradu, m��e krmítko umístit 
na balkon. Je-li krytý, nemusí mít krmítko ani 
vlastní st�íšku – sta�í jednoduchý d�ev�ný tác. 
Pozor ale na sklen�né plochy, jako jsou okna a�dve-
�e – krmítko by na balkon� m�lo být umíst�no p�ímo 
u nich, nikoliv t�eba na zábradlí dva metry od skla. 

Pták�m by tak hrozilo, �e do n�j narazí a�zabijí se (skla m��ete zabezpe�it 
samolepkami, které se�enete na eshop.birdlife.cz). Nemáte-li ani balkon, 
m��ete krmítko umístit na okenní parapet �i pomocí p�ísavky na okenní sklo.

�ím krmit
Potrava p�ezimujících ope�enc� je p�evá�n� rostlinná a�tvo�í ji r�zná seme-
na, jádra, bobule a� jiné plody. V�tšina pták� nejlépe p�ijímá slune�nicová 
semena. Vrabci nebo hrdli�ky uvítají také obilná zrna jako oves, proso a�pše-
nici. Kdy� ponecháte na podzim n�kolik jablek na strom�, budou vám za n� 
vd��ní kosi a�kví�aly, a�budete-li mít št�stí, do�káte se i�pestrých severských 
návšt�vník��– brkoslav�. Strakapoudy, sýkory �i brhlíky pohostíte tukovou 
sm�sí v�podob� lojových koulí, které ale vybalte ze sít�k. Ptáci se v nich toti� 
mohou zachytit drápky; popadané sí�ky navíc p�itahují svou v�ní psy, je�ky 
a�další zví�ata, která je mohou poz�ít a zp�sobit si tak vá�né zdravotní potí�e. 
Koule proto spíše vlo�te do nosi�� (rad�ji nekupujte levné koule z palmo-
vého tuku, jeho� produkce má katastrofální dopad na biodiverzitu, a navíc 
pták�m �asto ani nechutná). Kvalitní tukové krmení s�p�ídavkem bobulí �i 
hmyzu se�enete nap�. na www.zelenadomacnost.cz, kde nabízejí i nosi�e 
na tukové koule a kolá�e, kvalitní krmení i krmítka. Zábavné, hlavn� pro d�ti, 
je zhotovení záv�sného tukového krmítka svépomocí.

VYROBTE SI TUKOVÉ KRMÍTKO!

• Výroba je jednoduchá a m��ete do ní zapojit i d�ti. Základem je nesolený tuk 
(l�j, sádlo, ztu�ený rostlinný tuk). Sádlo �i l�j nakrájejte na menší kousky a roz-
tavte p�i ni�ších teplotách. Kdy� za�ne rozpušt�ný tuk tuhnout, zamíchejte do 
n�j vhodná semena a drcená jádra o�ech� (vlašské, lískové). Pro zpest�ení 
m��ete p�idat konopí, proso, mák, �epku, len, pšenici, ovesné vlo�ky, sezam, 
loupaná dý�ová semena, rozinky �i zralé je�abiny. Sm�sí pak napl�te kv�tiná� 
�i rozp�lenou sko�ápku kokosového o�echu nebo v ní obalte šišky �i jehli�naté 

v�tvi�ky  a zav�ste je na strom.

Krmítko bezpe�né pro ptáky
Ve volné p�írod� krmítko umíst�te ideáln� na záv�trné, nerušené 
místo. Poblí� krmítka se musí nacházet ke�e nebo stromy, aby se 

ptáci cítili v�bezpe�í p�ed predátory ze vzduchu (krahujcem) 
nebo ze zem� (ko�kou). Krmítka na stojanu lze také  
opat�it límcem zabra�ujícím ko�kám v p�ístupu. Tuko-
vá krmítka zav�šujte do stínu, aby nedocházelo k�tání 

a �luknutí tuku na slunci.
Krmítka je nutné pravideln� �istit, proto�e jsou mís-

tem mo�ného p�enosu naka�livých onemocn�-
ní. K ší�ení nákaz m��e docházet pom�rn� 

snadno a�ptáci pak na následky nemoci 
hynou. B��ným onemocn�ním je nap�. 

trichomonóza, která v�posledních le-
tech decimovala populace p�vc�, 
p�edevším zvonk�. 

Uvidíte-li nemocného ptáka 
na svém krmítku, vyho�te veš-
kerou potravu na krmítku i�pod 
ním a� místo vydezin� kujte. Po 

opláchnutí nechte krmítko �ádn� 
vyschnout a�alespo� na dva týdny 

krmení p�erušte. Sami se však nákazy 
obávat nemusíte.

P�ipravte si krmítka, 
 za�ínáme!
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Je to snadné!
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Krmítko Domek a Finch od spole�nosti Plastia; plastia.eu
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